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Záznam z 8. zasedání společné meziresortní komise pro nepůvodní a invazní nepůvodní druhy 

 

24. listopadu 2023, Ministerstvo životního prostředí, Vršovická 1442/65, 100 10 Praha 10 -

Vršovice, 10:00 – 17:00, místnost č. 749 

Forma jednání: kombinovaná 

 

Oznámení na úvod zasedání 

Zasedání proběhlo kombinovanou formou, 7 členů se zúčastnilo prezenčně, 5 členů se zúčastnilo 

online. Přizvaní odborníci: k ZR kraba říčního a raka signálního - Jiří Patoka , k plánu eradikace sršně 

asijské – Jiří Skuhrovec, k ondatře pižmové a psíku mývalovitému – Jan Dušek. 

 

1. Schválení programu zasedání  SpK 08 Dok 01 

Návrh programu byl schválen bez připomínek. 

Komise souhlasí s účastí přizvaných expertů, zasedání se zúčastnili: Jiří Patoka (prezenčně), 

Jiří Skuhrovec (prezenčně), Jan Dušek (prezenčně) 

 

2. Prohlášení o střetu zájmů 

Členové komise potvrdili, že nejsou podjatí ani ve střetu zájmů. 

 

3. Schválení záznamu z 7. zasedání společné komise SpK 07 Dok 01 

Záznam byl schválen bez připomínek.  

 

4. Vyjádření dle čl. 2, odst. 2 statutu společné komise – cizí a nepůvodní druhy v akvakultuře 

Žádný dokument k projednání. 

 

5.  Vyjádření dle čl. 3 statutu společné komise – invazní nepůvodní druhy 

Členové komise byli informováni o stavu přijímání zásad regulace. Veřejné připomínky pro 

husici nilskou, vodní mor kanadský, mývala severního a raka pruhovaného byly ukončeny 

(60denní lhůta pro zasílání veřejných připomínek ukončena dne 20.11.2023), následuje 

vypořádání připomínek.  

 

5.1 Zásady regulace ondatry pižmové  ................................................................... SpK 08 Dok 05.01 

(J. Dušek) 

 

Proběhla první diskuse o návrhu zásad regulace ondatry pižmové, komise vznesla řadu 

připomínek, návrh je nutné doplnit a aktualizovat.  

 

 

Závěr: Proběhla první diskuse o návrhu zásad regulace ondatry pižmové. Komise vyžádala 

dopracování návrhu dle následujících připomínek:  
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1. Impakt druhu je v návrhu podceněn, ačkoliv je ve vědecké literatuře dobře zdokumentován. 

Ačkoliv se jedná o hlodavce, ondatra preduje raky, škeble i ryby. Komise proto žádá o 

doplnění dopadu zejména na tzv. naturové druhy a bezobratlé, např. populaci perlorodky 

říční je ondatra schopna zdecimovat. Ústupy některých skupin bezobratlých koincidují se 

šířením ondatry, v ZR by mělo být reflektováno 

2.  Plošná regulace ondatry nedává příliš smysl, je nutné zaměřit se lokálně na rizika, která 

nese (zejména v oblastech s výskytem chráněných druhů živočichů). Aktuálně není plošnou 

hrozbou, ale její stavy se můžou měnit – ZR je nutné průběžně aktualizovat. Pokles lovu 

nemusí reflektovat pokles reálného stavu populace.  

3. Doplnění o aktuální, relevantní zdroje literatury, vč. populárně naučné (některé citace 

jsou staré 40 let) 

4. Cíle - odstranit informace o psíku mývalovitém 

 Další připomínky mohou členové komise zaslat do 11.12.2023. 

 

5.2 Zásady regulace psíka mývalovitého  .............................................................. SpK 08 Dok 05.02 

(J. Dušek) 

 

Komisi byly představeny nové zásady regulace psíka mývalovitého. Problém je nárůst 

predace drobných živočichů, žije skrytě – není snadné získat o něm data. Důležitá je plošná 

regulace, při setkání mají myslivci povinnost zvíře odstřelit.   

 

Závěr: Proběhla první diskuse o návrhu zásad regulace psíka mývalovitého. Byly vzneseny 

následující připomínky: 

1. Projít vazby na zákon o myslivosti, aby návrh ZR ladil na aktuálně platnou úpravu k 

živočichům vyžadujícím regulaci. 

2.Str. 3 , 4 odstavec, předposlední věta – upravit slovosled  

Další připomínky mohou členové komise zaslat do 11.12.2023. 

 

 

5.3 Zásady regulace raka signálního  ..................................................................... SpK 08 Dok 05.03 

 (J. Patoka) 

Po zapracování připomínek členů komise vznesených během 7. zasedání byl dokument 

společnou komisí schválen.  

 

Závěr: společná komise ve svém vyjádření schválila návrh zásad regulace. Po doplnění sekce 

Summary (v AJ)bude dokument zveřejněn na úřední desce MŽP k veřejným připomínkám po 

dobu 60 dní. MŽP upraví dle aktuální legislativy kapitolu o pesticidech a jejich omezení. 

 

5.4 Zásady regulace pro kraba čínského ............................................................ (SpK 08 Dok 05.04) 

(J. Patoka)  

Společné komisi byly předloženy zásady regulace kraba říčního a přijato vyjádření, 

dokument byl schválen.  
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Závěr: společná komise ve svém vyjádření schválila návrh zásad regulace. Po doplnění sekce 

Summary (v AJ) dokument bude zveřejněn na úřední desce MŽP k veřejným připomínkám po 

dobu 60 dní. 

5.5 Zásady regulace sumečka černého ................................................................ (SpK 08 Dok 05.05) 

(P. Jurajda) 

 

Společné komisi byly předloženy zásady regulace sumečka černého, návrh byl schválen.  

 

Závěr: společná komise ve svém vyjádření schválila návrh zásad regulace. Po doplnění sekce 

Summary (v ČJ a AJ)  a odkazu na nově vydanou maďarskou knihu o IAS  bude dokument 

zveřejněn na úřední desce MŽP k veřejným připomínkám po dobu 60 dní. 

 

6. Ostatní otázky projednávané dle čl. 2 odst. 4 statutu společné komise z iniciativy jejího 

předsedy nebo členů 

 

6.1 Plán eradikace pro sršeň asijskou .......................................................... SpK 06 Dok 05.07 

(J. Šíma, J. Pergl, Jiří Skuhrovec, T. Görner) 

Pokračování v diskusi o plánu eradikace. Dokument je nyní k připomínkování na  MŽP, 

aktualizace po prvním výskytu sršně asijské na území ČR. Důležité je upozornit veřejnost 

(zejm. včelaře) na problematiku používání pastí – objevili se jejich prodejci a pasti jsou 

široce inzerovány, což při nesprávném použití může představovat problém pro původní 

opylovače. Smysl má používat pasti pouze na jaře pro monitoring matek, pak je nutné je 

odstranit. Pokračování monitoringu sršně – zejm. podél dálnice a na místech jejího 

prvního výskytu, akce zaměřená na veřejnost – monitoring hnízd v zimním období.  

 

Závěr: Další postup bude představen na následujícím zasedání komise. 

 

 

7. Různé 

7.1. Aktuální stav přípravy Akčního plánu pro řešení problematiky prioritních způsobů 

šíření invazních nepůvodních druhů v České republice  

Dne 27. září 2023 na Ministerstvu životního prostředí proběhlo první setkání meziresortní 

koordinační skupiny pro naplňování Akčního plánu proti šíření IAS v ČR. Cílem je zlepšení 

informovanosti, hledání synergií a možností ke spolupráci v dané problematice mezi 

jednotlivými resorty. Byl představen Akční plán a jednotlivé aktivity k jeho naplňování v 

gesci MŽP ve spolupráci s AOPK a Botanickým ústavem. V následné diskuzi byla 

zdůrazněna potřeba budování povědomí a kapacit v rámci jednotlivých resortů – povědomí o 

problematice IAS je všeobecně relativně nízké. Další setkání proběhne v únoru 2024, kdy 

jednotlivé resorty představí své aktivity v návaznosti na problematiku IAS.  
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7.2. Informace o podzimních akcích se zaměřením na invazní nepůvodní druhy         

Ve dnech 25-26. listopadu v Průhonicích proběhne konference České botanické 

společnosti 

7.3. Termíny zasedání pro příští rok   

Navržen byl jarní a podzimní termín s tím, že podle potřeby bude další zasedání IAS 

komise svoláno operativně. 

Závěr: Příští zasedání společné komise se uskuteční koncem března. Projednávány budou zásady 

regulace pro ondatru pižmovou, ke kterým komise dosud nevydala stanovisko a dále zásady 

regulace pro slunečnici pestrou. 

 


